
ايرادات مجمع بر ديكته نانوشته مجلس

ماجراي سوءتفاهمات مجمع و مجلس 
دولت اول آب�ان لايح�ه بودجه را تقدي�م مجلس ك�رد و مجلس 
در مس�يري پرفراز و نش�يب ابتدا در كميس�يون هاي تخصصي، 
كميس�يون تلفيق و در پايان در صحن علن�ي لايحه بودجه۱۴۰۴ 
را مورد بررسي قرار داد و ۲۷ آذر به ش�وراي نگهبان ارسال كرد. 
ايرادات هيئت عالي نظارت مجمع تش�خيص و ش�وراي نگهبان 
به لايحه بودجه مورد بررس�ي ق�رار گرفت؛ ايراداتي كه پروس�ه 
بررس�ي س�ه ماهه لايحه بودج�ه را طولاني ت�ر ك�رد. در جريان 
بررسي ايرادات مجمع انتقادات تندي به اين ايرادات مطرح شد. 
محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس ش�وراي اس�امي در پاسخ به 
اين انتقادات صريح�اً موضع گرفت و هيئت عال�ي نظارت مجمع 
را »تازه كار و بي تجربه« خوان�د. رئيس مجلس گفت: »ما به هيئت 
عالي نظارت ح�ق مي دهيم، چ�ون در آغاز كار اس�ت و همچون 
شوراي نگهبان تجربه ندارد.« وي در خصوص انتقادات نمايندگان 
نيز تأكيد ك�رد: »عدم انطباق و مغايرت ها با سياس�ت هاي كلي بر 
اساس يك شاخصه انجام شود تا برداشت ديگري به وجود نيايد.«

    
موسي احمدي، رئيس كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »جوان« 
با تأكيد بر اس��تقلال مجلس گفت: ش��وراي نگهبان تطبيق مصوبات 
مجلس با قانون اساسي و شرع را بررس��ي مي كند و نظرات شورا براي 

مجلس مطاع است. 
وي ادامه داد: اينكه نظرات شوراي عالي نظارت جنبه قانونگذاري پيدا 
كند و پيشنهاد متن و مصوبه به مجلس بدهد و بگويد اين متن تصويب 
شود، به نظر من استقلال و جايگاه تقنيني مجلس زير سؤال مي رود و 

در آينده مقامات قانونگذاري را به مجلس ديكته مي كنند. 
   سوءتفاهم مجلس و مجمع 

اما علي اصغر نخعي راد، عضو كميس��يون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۴ 
نظر متفاوتي داشت و در عين قبول ايرادات مجمع و قبول پيشنهادات، 
توضيح داد: هيئت عالي نظارت اعلام كرده است لايحه بودجه ۱۴۰۴ 
احكام مورد نياز براي تحقق رشد ۸ درصدي را ندارد، نمايندگان اعتراض 

دارند ديكته نانوشته كه غلط ندارد، ما اين مصوبات را نداريم. 
اين نماينده مردم مشهد در مجلس ادامه داد: هيئت نظارت اعلام كرده 
است بر اساس برنامه هفتم براي تحقق رشد ۸ درصدي بايد اين احكام 
لحاظ ش��ود، حرف مجمع تشخيص بيراه نيس��ت. وي گفت: ابتدا كه 
دولت لايحه بودجه را به مجلس ارائه داده بود، به دليل تورم زا بودن و 
عدم تحقق رشد ۸ درصدي، نمايندگان معتقد بودند بايد كليات لايحه 
بودجه رد ش��ود. الان دقيقاً مجمع هم همين ايراد را به بودجه گرفته 
است، به نظر مي رسد در اين خصوص بين مجمع و مجلس سوءتفاهم 

ايجاد شده، در حالي كه حرف هر دو يكي است. 
   شوراي عالي نظارت مجمع »قانونگذاري« مي كند

مجتبي يوسفي، عضو هيئت رئيسه مجلس نيز در گفت و گو با »جوان« 
در اين خصوص گفت: شوراي نگهبان براي بررسي قوانين از نظر تطابق 
با شرع و قانون اساسي ايجاد شده اس��ت و به استحكام قوانين كمك 
مي كند و استقلال مجلس را زير س��ؤال نمي برد. نماينده مردم اهواز 
در مجلس ادامه داد: رهبر انقلاب براي انس��جام قوانين سياست هاي 
كلي نظام را ابلاغ كردند. عضو هيئت رئيسه مجلس افزود: برخي اوقات 
مجمع اعلام مي كند اين مطلب قيد شود تا تأييد كنيم اين قانونگذاري 
است. وي تأكيد كرد كه شوراي نگهبان فقط تعارض را اعلام مي كند 
و اصلاح را به مجلس مي س��پارد اما در جريان بررسي برنامه هفتم و 
بودجه سنواتي قيد مي ش��ود فلان بند را صلاح نمي دانيم و پنج خط 
مي نويسند كه اين مصوبه شود، قانونگذاري جديد در قالب رفع ايراد، 
اين بنيه قانونگذاري مجلس، مركز پژوهش ها و ديوان را زير س��ؤال 

مي برد، اين زير سؤال بردن استقلال قواست. 
   هيئت عالي نظارت به رياست علي لاريجاني چه كرد؟

اما هيئت عالي نظارت در اين دوره براي بررس��ي لايحه بودجه ۱۴۰۴ 
كشور به رياس��ت علي لاريجاني برگزار ش��د. علي لاريجاني سه دوره 
رياس��ت مجلس شوراي اس��لامي را برعهده داش��ت و قبلًا هم به اين 

اختلافات برخورد كرده بود. 
   تغيير موضع ۱۸۰درجه اي لاريجاني 

علي لاريجاني زماني كه رياس��ت مجلس دهم ش��ورای اسلامي را بر 
عهده داشت در جريان اختلافات مجمع و مجلس در مورد لوايح پالرمو 
و سي اف تي در ش��رايطي كه هنوز آيين نامه هيئت نظارت به تصويب 
مجلس نرس��يده بود در اظهار نظر صريحي گفت: »مجمع تشخيص 

مصلحت نظام نمي تواند قانونگذاري را بر مجلس تحميل كند.« 
وي در آن زمان معتقد بود مجمع صرف��اً زماني مي تواند به موضوعات 
ورود كند كه »شوراي نگهبان با اصرار مجلس بر مصوبه خود مواجه شد 
و مصوبه مجلس به مجمع رفت، آنگاه مي تواند به موضوع ورود كند.« 

همان زمان بود ك��ه علي مطه��ري در انتقاداتي تن��د گفت: »مجمع 
تشخيص تبديل به شوراي نگهبان دوم ش��ده و خواب مجلس سنا را 

براي مجمع تشخيص ديده اند.«
  آيت الله آملي لاريجاني: قانونگذاري نمي كنيم

انتقاداتي كه واكنش آيت الله آملي لاريجاني، رئيس مجمع را در پي داشت، 
وي تأكيد كرد: »اينكه به خاطر مخالفت با يك نظر، اصل جايگاه قانوني 
هيئت عالي نظارت و س��اختار آن را زير س��ؤال ببرند و تعابير نادرستي 
مانند ش��وراي نگهبان دوم و مجلس س��نا را به كار ببرند، جاي تعجب 
دارد.« در پي همين انتقادات بود كه در سال۱۴۰۲ اين نامه جديد هيئت 
عالي نظارت به تأييد رهبر انقلاب رسيد و رؤساي قوا نيز به هيئت عالي 
نظارت پيوستند. سال گذشته نيز آيت الله آملي لاريجاني، رئيس مجمع 
تشخيص مصلحت نظام در جريان اختلاف نظر مجمع و مجلس در مورد 
طرح ساماندهي كاركنان دولت و اعتراضات نمايندگان به ايرادات مجمع 
گفت: »ما قانونگذار نيستيم، اين را بار ها تكرار كرده ايم ولي متأسفانه باز 
شنيده مي شود كه مجمع تشخيص و شوراي نگهبان نبايد قانونگذاري 
كنند«! قاليباف، رئيس مجلس شوراي اس��لامي اين موضوع را درست 
آسيب شناسي كرده است، بايد عدم انطباق و مغايرت ها با سياست هاي 
كلي بر اساس »يك ش��اخصه« انجام و از بروز اين س��وءتفاهمات بين 

مجلس و مجمع در جريان بررسي طرح ها و لوايح جلوگيري شود.
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فهيمهرضيان

بخش كش�اورزي به عن�وان تأمين كننده حدوداً 
۸۰درصد مواد غذايي جاي�گاه مهمي در اقتصاد 
كان كشور دارد. به اذعان معاون توسعه مديريت 
و منابع انساني وزارت جهاد كشاورزي ۷۰ درصد 
كشاورزان ايراني سواد خواندن و نوشتن ندارند و 
تنها ۰/۸درصد از كشاورزان ايراني فارغ التحصيل 
دانشگاهي هستند. در حال حاضر به دليل كمبود 
آب و كاه�ش ش�ديد مناب�ع زيرزمين�ي بخش 
كش�اورزي با چالش هايی جدي روبه رو است، به 
طوري كه توليد برخي محصولات كشاورزي آب بر 
در معرض خطر اس�ت و تولي�د برخي محصولات 
استراتژيك به دليل كمبود آب براي سال زراعي 
آتي روند كاهشي داشته است. در چنين شرايطي 
رئيس جمهور از بهره برداران كشاورزي مي خواهد 
سازوكاري بينديش�ند تا حاصل زحمات شان به 
ثمن بخس به دست دلالان نيفتد. گويي كه شبكه 
توليد، توزيع و واردات در اختيار كشاورزان است و 
آنها بايد دست دلالان را از زنجيره مزرعه تا سفره 
مردم كوتاه كنند. مسعود پزشكيان مي گويد: اگر 
كشاورزان نبودند، مردم نان شب نداشتند. جايگاه 
ما اينجايي نيست كه هستيم، جاي خودمان را بايد 
خودمان مش�خص كنيم، اين آغاز تحول اس�ت. 

    
نبود راهبردهاي ميان م��دت و بلندمدت، ناپايداري 
منابع كشاورزي، عدم تعادل سفره هاي آب زيرزميني، 
ناهماهنگ��ي برنامه هاي آب و كش��اورزي، بالا بودن 
هزينه تمام شده توليد، عدم كفايت سرمايه گذاري و 
بالا بودن نرخ كارمزد، تغييرات اقليم، عدم حمايت از 
گسترش خصوصي سازي بخش كشاورزي در تمامی 
ابعاد، نارس��ايي زنجيره تأمين و عدم تعادل عرضه و 
تقاضاي محصولات كش��اورزي، پايين بودن س��رانه 
زمين و محدوديت دسترسي فعالان بخش كشاورزي 
به تكنولوژي هاي مناس��ب از مهم ترين چالش هاي 

پيش روي بخش كشاورزي است. 
نابس��اماني زنجيره توليد و توزيع و فعاليت ش��ديد 
دلالان در بخش ه��اي مختل��ف، موجب ش��ده كه 
دس��ترنج كش��اورزان به ثمن بخس از چنگ ش��ان 
دربيايد و با قيمت هاي گران به دست مصرف كننده 
برسد؛ موضوعي كه روز گذشته رئيس جمهور در آيين 
سي وهش��تمين دوره معرفي و تجليل از برگزيدگان 
ملي بخش كشاورزي بر آن تأكيد كرد و از كشاورزان 
خواست سازوكاري بينديشند و سياستي تنظيم كنند 

كه دست دلالان از اين زنجيره كوتاه شود. 
اين اظهارات در حالي اس��ت كه صف��ر تا صد بخش 
كشاورزي در اختيار دولت است و بهره برداران هيچ 

دخل و تصرفي در اين بخش ندارند. 
ش��ركت بازرگاني دولتي با واردات انحصاري كالاها 
سيس��تم توزيع را در دس��ت گرفته اس��ت و بازار را 

هدايت مي كند. 

بيش از سه دهه است رؤساي جمهور از كوتاه شدن 
دس��ت دلالان از بخش كش��اورزي و دفاع از حقوق 
بهره برداران س��خن مي گويند اما هرگز اين زنجيره 

معيوب اصلاح نشده است. 
سال هاست از اصلاح الگوي كشت سخن مي گويند اما 
همچنان توليد فراوان يك محصول و كمبود محصول 
ديگر اتفاق مي افتد. سالانه حدود 5۰ هزار دانشجوی 
رشته كش��اورزي فارغ التحصيل مي ش��وند اما اين 
بخش همچنان با روش سنتي و قديمي اداره مي شود 
و متولي بخش كشاورزي نتوانسته است دانشگاه را با 

بخش كشاورزي پيوند بزند. 
    بي سوادي ۷۰ درصد كشاورزان ايراني

شاهپور علائي مقدم، معاون توسعه مديريت و منابع 
انساني وزارت جهاد كشاورزي از پايين بودن سطح 
سواد نيروي انساني شاغل در بخش كشاورزي كشور 
خبر مي دهد و معتقد است: از ۴/5ميليون كشاورزي 
كه در كشور داريم ۷۰ درصد سواد خواندن و نوشتن 
ندارند و اين امر باعث شده است هرچند كلاس هاي 
ترويجي برگزار مي شود اما انتقال يافته هاي تحقيقاتي 
و انجام امور ترويجي سخت باش��د، بنابراين در اين 
شرايط نياز است ترويج بصري را بيشتر كنيم و از اين 

طريق دانش كشاورزان را ارتقا دهيم. 

وي مي افزاي��د: تنه��ا ۰/۸درص��د كش��اورزان ايراني 
فارغ التحصيل دانشگاهي هستند و اين افراد در قالب 
تعاوني ها، انجمن ها، تشكل ها و شركت هاي دانش بنيان 
در بخش كش��اورزي فعاليت مي كنن��د. همچنين در 
مراكز خدمات كشاورزي روستايي نيز با كاهش نيروي 
انساني مواجه هستيم، اين مراكز محل انتقال يافته هاي 
تحقيقاتي به كشاورزان هستند و همچنين واسطه ها 

ارتباط دولت با كشاورزان به شمار مي آيند. 
علائي مقدم خاطرنش��ان كرد: ميانگي��ن تعداد نيروي 
انساني ش��اغل در اين مراكز پيش از اين ۱۲نفر در هر 
مركز خدم��ات بود ام��ا الان اين تعداد به زي��ر پنج نفر 

رسيده است. 
     براي خودكفايي برنج آب كافي نداريم 

در حالي كه در مهر ماه از وزارت جهاد كش��اورزي خبر 
رسيد در توليد برنج به خودكفايي رسيده ايم و نيازي به 
واردات برنج هاي دپو شده در گمرك نداريم، معاون امور 
زراعت اين وزارتخانه از نبود آب كافي براي رسيدن به 
خودكفايي خبر مي دهد و مي گويد: بايد ديد خودكفايي 
در توليد برنج صرفه اقتصادي دارد يا نه، اين ايده از نظر 
فني امكانپذير است اما به نظر نمي رسد آب كافي براي 
خودكفايي در اختيار داش��ته باشيم. كمبود آب كشت 
برخي محصولات اس��تراتژيك را ني��ز تهديد مي كند و 

ضرورت دارد وزارت جهاد كش��اورزي به عنوان متولي 
اين بخش تمهيدات لازم را به كار گيرد. 

وضعيت حاكم بر بخش كش��اورزي طوري است كه 
دلالان در جاي ج��اي اين وزارتخان��ه رخنه كرده و 
عرصه را برفعالان بخش كش��اورزي تنگ كرده اند. 
واس��طه ها از زمين هاي كش��اورزي و باغ ها تا شبكه 
توزيع مرغ و گوشت وارداتي و حتي بازار ميوه و تره بار 
مركزي مراكز اس��تان ها حضور فعال دارند و متولي 
بخش كشاورزي به رغم در اختيار داشتن اهرم هاي 

نظارتي و بازرسي توان مقابله با آنها را ندارد. 
   پزشكيان: اگر كشاورزان نبودند، مردم نان 

شب نداشتند
به گزارش مهر، مسعود پزشكيان در همايش تجليل از 
برگزيدگان ملي بخش كشاورزي كه در سالن اجلاس 
سران برگزار ش��د، خطاب به فعالان حوزه كشاورزي، 
مي گويد: ش��ما س��رمايه هاي اين كشور هس��تيد. اگر 

كشاورزان نبودند، مردم نان شب نداشتند. 
وی مي افزايد: جايگاه ما اينجايي كه قرار داريم نيست، 
اين موضوع را بپذيريم براي جايي كه بايد باش��يم، 
تلاش مي كنيم، براي آن مطالعه مي كنيم و زحمت 
مي كشيم و بيدار مي مانيم. امكان ندارد انسان باوري 
داشته باشد و بخواهد به سمت آن حركت كند و به آن 

نرسد. رسد آدمي به جايي كه به جز خدا نبيند، بنگر 
كه تا چه حد است مكان آدميت. 

  ضرورت مديريت آب و خاك كشور
پزشكيان مي گويد: شما هستيد كه مي توانيد آب و 
خاك كشور را مديريت كنيد، اگر آب و خاك را بيشتر 
از آن چيزي كه تعادل ميان منابع و مصارف ماس��ت 
خالي كنيم، بايد آن س��رزمين را رها كنيم و برويم، 
اگر آب نباش��د ديگر نمي توان كاري كرد. بس��ياري 
از كارهاي ديگر را بايد پيگي��ري و باهم فكر كنيم تا 
ببينيم با امكانات آب و هوايي مان چه مديريتي انجام 

دهيم كه براي هميشه ماندگار شويم. 
وي مي افزايد: اينكه چگونه اين آب و خاك را مديريت 
كنيم، چه چيزي را در اين آب و خاك كشت كنيم و 
با چه كيفيت و مقداري كشاورزي كنيم، جزو الفباي 

تصميم گيري و سياستگذاري است. 
رئيس جمهور در رابطه با نحوه كشت محصولات و عرضه 
آنها اظهار مي دارد: من بارها ش��اهد بوده ام محصولي را 
توليد كرده ايم كه پس از مدتي روي دست كشاورز مانده 
و نتوانسته است آن را به بازار عرضه كند، چراكه نياز بازار 
نبوده است. انجمن ها و سازمان ها مي توانند تناسب ميان 
عرضه و تقاضا را برقرار كنند. وظيفه حاكميت و دولت 
نيز اين است كه مشخص كند هر محصولي را با چه مقدار 
و كيفيتي در كدام قسمت سرزمين كشت كنيم و سپس 
در كجا عرضه شود كه پاسخگوي نياز كشورمان باشد. 

   مانعي بر سر راه كشاورزان نگذاريم
وي خطاب به فعالان كش��اورزي حاضر در جلس��ه  
مي گويد: ش��ما مي توانيد ظرفيت هاي كش��اورزي 
را توس��عه دهيد، البته وزارت جهاد كش��اورزي بايد 
هماهنگي و بس��تر را براي ارتقا و رشد كشاورزان در 
بازارهاي جهاني فراهم كند و مانعي براي آنان ايجاد 
نكند. شما با سياستگذاري درست مي توانيد دست 
دلالان را كوتاه كني��د. نبايد محصول��ي بكاريم كه 
مجبور شويم آن را دفن كنيم يا حاصل دسترنج مان 
نصيب دلالان ش��ود. بايد با سياس��تگذاري، توليد و 

عرضه محصولات كشاورزي را تنظيم كرد. 
رئيس جمهور مي افزايد: من از وضعيت كش��اورزي 
در روستاها مطلع هستم، اگر آنها توليدات خود را به 
بازار نياورند، سود بيشتر را دلال ها به جيب مي زنند و 
محصولي را كه كشاورز توليد كرده است، دلال ها به 
نحوي از دست او مي گيرند و با قيمت چندين برابر در 

بازار به فروش مي رسانند. 
رئيس جمهور خطاب به نخبگان كشاورزي حاضر در 
همايش تأكيد مي كند: خداوند به ش��ما كمك كند تا 
با تغيير در نگاه تان، محصولات كيفي تري توليد كنيد. 
اگر اين باور را داشته باش��يد، مي توانيد. امروز ديديم 
توليدكنن��دگان در قزوين و خراس��ان رضوي و ديگر 
شهرها چه كارهاي ويژه اي انجام دادند، چراكه نگاه شان 
تغيير كرده بود، پس ش��ما هم كه نخبگان اين رشته 

هستيد، مي توانيد تغييرات بزرگي رقم بزنيد.

ظاهراً دولت موسوم به وفاق بناي شكستن دل نازك دلالان شبكه توزيع را ندارد!

آقاي دولت شما مسئول شبكه توزيع هستيد نه كشاورز!
رئيس جمهور: بايد مديريت كنيم دلال ها محصولات كشاورزان را به قيمت ناچيز نخرند و چند برابر قيمت در بازار بفروشند

بهناز قاسمی
  گزارش یک

س�ازمان تعزي�رات    خبر
حكومتي بايد در برابر 
ابهامات واردات انبوه آيفون هاي رفرش و خسارت 
سنگين به مصرف كنندگان و اقدامات صورت گرفته 

در اين خصوص شفاف سازي كند. 
به گزارش تسنيم، در ماه هاي اخير بازار تلفن همراه 
ايران شاهد ورود گسترده گوشي هاي آيفون رفرش 
)تعمير و بسته بندي مجدد( بوده است. اين موضوع 
نگراني هاي جدي در ميان مصرف كنندگان و فعالان 

اين حوزه ايجاد كرده است. 
سيدحس��ين سادات حس��يني، رئي��س اتحادي��ه 
فروش��ندگان دس��تگاه هاي صوت��ي و تصوي��ري، 
تلفن هم��راه و لوازم جانب��ي تهران اظهار داش��ت: 
هفت��ه اي حداق��ل 6۰ش��كايت مردم��ي در مورد 

گوش��ي هاي رف��رش در اتحادي��ه ثبت مي ش��ود.
رئيس كميس��يون موباي��ل اتاق اصناف با اش��اره به 
افزايش واردات اين نوع گوش��ي ها افزود: متأس��فانه 
به دليل عدم آگاهي مصرف كنندگان، بسياري از اين 
گوشي ها به عنوان نو به فروش مي رسند كه مشكلاتي 

را براي خريداران به وجود آورده است.
با وجود افزايش ش��كايات و نارضايتي هاي مردمي، 
س��ازمان تعزيرات حكومتي تاكنون واكنش مؤثري 
نسبت به اين مسئله نشان نداده است، اين در حالي 
است كه انتظار مي رود اين س��ازمان به  عنوان نهاد 
نظارت��ي و حمايت��ي از حقوق مصرف كنن��دگان، با 
متخلف��ان برخ��ورد و از تك��رار چني��ن تخلفات��ي 
جلوگيري كند. س��ازمان توس��عه تجارت نيز علت 
واردات آيفون ه��اي رفرش و ريپ��ك را عدم اهليت 

واردكنندگان اعلام كرده اس��ت، با اين حال برخي 
كارشناسان احتمال اظهار خلاف واقع به قصد كسب 

سود بيشتر را نيز مطرح مي كنند. 
در اي��ن مي��ان، وزارت دادگس��تري به  عن��وان نهاد 
بالادستي سازمان تعزيرات حكومتي بايد برنامه ها و 
اقدامات خود را در قبال واردات آيفون هاي رفرش در 
دو سال اخير شفاف سازي كند. عدم برخورد قاطع با 
اين تخلفات مي تواند به تضعيف اعتماد عمومي نسبت 

به نهادهاي نظارتي منجر شود. 
ضروري اس��ت س��ازمان تعزيرات حكومتي و ساير 
نهادهاي ذي ربط با تشديد نظارت ها و برخورد قاطع 
با متخلفان، از حق��وق مصرف كنن��دگان حمايت و 
از واردات و ف��روش كالاهاي غيراس��تاندارد و تقلبي 

جلوگيري كنند.

سكوت تعزيرات در برابر واردات انبوه آيفون هاي رفرش

اخيراً مجمع كارآفرينان ايران در نامه اي رسمي به 
رئيس جمهور، خواستار استرداد لايحه تجارت از 
فرايند قانوني و اصاح اساسي آن از سوی دولت 
ش�ده بود. اين مجمع با تأكيد بر اي�رادات جدي 
حقوقي، فني و س�اختاري در اين لايحه، هشدار 
داده است تصويب و اجراي آن مي تواند به بي ثباتي 
اقتصادي كشور دامن بزند و فضاي كسب وكار را 
با چالش هاي جدي روبه رو كن�د. اين لايحه كه با 
هدف به روزرساني قوانين تجاري تهيه شده است، 
به دليل حذف قوانين حمايتي و گنجاندن احكام 
تفسيرپذير، به يكي از پرمناقشه ترين موضوعات 
حقوق�ي و اقتصادي كش�ور بدل ش�ده اس�ت. 

    
    انتقادات كليدي به لايحه تجارت

۱( حذف قوانين حمايتي
يكي از جدي ترين محورهاي انتقاد، حذف قوانيني 
اس��ت كه در دهه هاي گذش��ته نق��ش حياتي در 
حمايت از توليدكنندگان داخلي و صنايع كوچك 
ايفا كرده ان��د. حميدرضا غزن��وي، دبيركل مجمع 
كارآفرينان ايران دراين ب��اره در نامه اخير خود به 
رئيس جمهور گفته است: »قوانين حذف شده سپر 
حمايتي تولي��د داخلي بودند. كنار گذاش��تن اين 

قوانين، صنايع كوچك و متوس��ط را در برابر فشار 
رقابت ناعادلان��ه و واردات بي رويه آس��يب پذير و 
مش��وق هاي مالياتي و مقررات حمايتي، احتمال 
افزايش هزينه هاي تولي��د و كاهش توان رقابت در 

بازارهاي داخلي و خارجي را تقويت مي كند. 
۲( وجود احكام تفس��يرپذير، افزايش بي اعتباري 

حقوقي
 در چند هفته گذش��ته نعم��ت الله حاجعلي، رئيس 
اسبق ورشگستگي كشور در نشست علمي دانشكده 
حقوق شهيد بهش��تي  تأكيد كرده بود: مواد متعدد 
اين لايحه به دليل ابه��ام در تعاريف و احكام، مرتبط 
با ورشكستگي تجاري، ضمانت نامه ها و قراردادهاي 
تجاري، به گونه اي مبهم نگارش شده اند كه مي تواند 
باعث اختلافات قضايي و پيچيدگي در اجراي قوانين 
شود. اين روند اقتصاد ايران را به يك دور باطل كه به 

اطاله دادرسي منجر خواهد بود، دچار خواهد كرد. 
3( عدم مشاركت نهادهاي تخصصي در تدوين لايحه

مجمع كارآفرينان ايران ني��ز از غيبت نمايندگان 
بخش خصوصي، اصن��اف و نهادهاي تخصصي در 

فرايند تدوين لايحه به  ش��دت انتقاد و در قسمتي 
ديگر از نامه خود گفته است: فعالان اقتصادي تأكيد 
دارند اين لايحه بدون شناخت عميق از چالش ها و 
نيازهاي عملياتي بخش خصوصي طراحي شده و 

مي تواند مسائل فعلي را تشديد كند. 
۴( تهديد فض��اي كس��ب وكار، افزايش ريس��ك 

سرمايه گذاري
عليرضا عالي پناه، اس��تاد حقوق دانش��گاه بهشتي 
كه خود از نويسندگان نس��خه اوليه لايحه تجارت 
است، پيش تر هشدار داده  بود تصويب اين لايحه، به 
افزايش بي ثباتي در فضاي اقتصادي و كاهش اعتماد 

سرمايه گذاران منجر خواهد شد. 
 به نظر مي رسد با توجه به اتفاق نظر اكثر كارشناسان 
اقتصادي حذف قوانين حمايتي و ايجاد پيچيدگي هاي 
حقوقي جديد، سرمايه گذاري هاي داخلي و خارجي 
را تحت الش��عاع قرار مي دهد و به افزايش چشمگير 

هزينه هاي اجرايي تجارت ايران منجر خواهد شد. 
   پيشينه مخالفت ها

پيش تر، اتاق بازرگاني ايران نيز در دولت دوازدهم 

طي نامه هايي رسمي به رئيس جمهور وقت، مخالفت 
خود را با لايحه تجارت اعلام كرده بود. اتاق بازرگاني 
در نامه فوق، محورهاي ذيل را به عنوان جدي ترين 

ايرادات اين لايحه مطرح كرده است:
۱- تغييرات گسترده و شتاب زده در قوانين تجاري 

كه موجب بي ثباتي اقتصادي مي شود. 
۲- ايرادات حقوقي و فني كه تع��ادل قراردادهاي 

تجاري را مختل مي كند. 
3- عدم تعامل با بخش خصوصي و نهادهاي صنفي 

در تدوين لايحه.
اتاق بازرگاني به رئيس دولت دوازدهم پيش��نهاد 
كرده بود اين لايحه ب��ه دول��ت بازگردانده و پس 
از اصلاح ساختاري، با مش��اركت گسترده فعالان 

اقتصادي مجدداً بررسي شود. 
مجمع كارآفرينان اي��ران اين بار براي جلوگيري از 
آسيب هاي احتمالي، پيش��نهادهاي زير را در نامه 

آخر خود به رئيس جمهور ارائه كرده است: 
۱. اس��ترداد لايحه تجارت: خروج لايحه از فرايند 

بررسي كنوني و بازنگري ساختاري آن

۲. رف��ع ابهام��ات حقوق��ي: شفاف س��ازي م��واد 
تفسيرپذير و جلوگيري از تعارض با قوانين موجود. 
3. حف��ظ قوانين حمايت��ي: بازگردان��دن مقررات 
حذف ش��ده كه نقش كليدي در حماي��ت از توليد 

داخلي و صادرات داشتند. 
۴. تشكيل كميته تخصصي: ايجاد تيمي متشكل از 
نمايندگان بخش خصوصي، اصناف و كارشناسان 

دانشگاهي براي بازنگري جامع لايحه. 
با توجه به نظر كارشناس��ان مي توان گفت: لايحه 
تجارت كه ابتدا با هدف بهبود فضاي كس��ب وكار 
تدوين ش��ده بود، اكنون به دلي��ل ايرادات جدي، 
به يكي از چالش برانگيزترين موضوعات اقتصادي 
كشور تبديل ش��ده اس��ت. منتقدان هشدارهاي 
تخصصي خود را در خصوص تصويب اين لايحه در 
ش��رايط كنوني كه مي تواند به بي ثباتي اقتصادي، 
افزاي��ش هزينه هاي تولي��د و كاه��ش اعتماد در 
فضاي كسب وكار منجر ش��ود، ارائه  داده اند، حال 
باي��د منتظر مان��د و ديد عكس العم��ل دولت چه 
خواهد بود! آيا دولت با پذيرش پيشنهادهاي بخش 
خصوصي، روند درخواست اس��ترداد اين لايحه را 
آغاز خواهد كرد يا اقتص��اد ايران بايد با پيامدهاي 

احتمالي تصويب آن روبه رو شود؟

موج تقاضا هاي استرداد لايحه تجارت
محمد احمدي
  گزارش3
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